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Neves Bódva-völgyiek
E delény (EM) -  Száz esztendeje szü letett ne
v e s  B ódva-völgyi em b erek  t isz te le tér e  ren 
d eznek  em lékhangversenyt -  az Avas F úvós
együ ttes közrem űködésével -  ma, kedden e s 
te  fél 6-tól az edelényi Városi K önyvtárban. A 
k o n c e rt e lő tt fe lav a tják  az E delényi P a n 
theon  két új em lék táb lá já t

-  Az emlékhangversenyt öt, száz éve született 
Bódva-völgyi tiszteletére szerveztük -  mondta La
ki Lukács László, a könyvtár igazgatója. -  A kon
cert előtt délután 5-kor felavatjuk az Edelényi Pan
theon két új emléktábláját. Eddig csak egy név sze
repel ott: Csenkeszfai Pócs András református lel
készé. Amikor azt avattuk, elhatároztuk, hogy a ké
sőbbiekben több más emléktábla kerül ide. így most 
Ipacs Xavér Ferencé, aki 1722-ben -  275 éve -  szü
letett városunkban. Jezsuita paptanár, egyházi író 
volt. A másik most avatandó táblán Kachelmann 
Kurt neve szerepel, aki 1897. december 9-én, tehát 
pontosan száz éve született Edelényben. A szarvasi 
mezőgazdasági iskola tanára, majd igazgatója volt 
Több szakkönyvet írt, tankönyveket, melyeket a ma 
is használnak mezőgazdászaink.

Az emlékhangverseny egyik ünnepeltje is a me
zőgazdász. Rajta kívül Balázs Ferenc, Fábry Zol
tán, Lánczy Margit, Gyülvészi István tiszteletére 
csendülnek fel a Haydn-, Mozart-, Farkas-dalla
mok. Balázs Ferenc laki református igazgató-kán- 
tortanító volt. Nyugdíjazása után Edelénybe költö
zött feleségével, több mint 20 esztendőt élt és alko
tott még itt. Edelényi kötődésű Gyülvészi István 
református lelkész is, aki 1929-től ’68-ig itt szol
gált. Versei, egyházi írásai, prédikációi jelentek 
meg a korabeli lapokban a háború előtt. De önálló 
kötetei is vannak Nevéhez fűződik -  Schulek Já 
nossal együtt -  az edelényi öregtemplom műemlé
ki feltárása, helyreállítása 1929 és ’32 között.

Fábry Zoltán író, publicista a Bódva-völgy egyik 
legnagyobb személyisége. Születésének századik 
évfordulóján, augusztus 10-én Edelényből is töb
ben elmentek a stószi ünnepségre. Lánczy Margit 
színművésznő 1897. augusztus 15-én született 
Bódvarákón. A ’30-as években saját színtársulatot 
alapított, színműveket fordított a magyar színhá
zak számára.

Laki Lukács László elmondta, közös rendezvé
nye ez a könyvtárnak az Edelényi Lakosokért Ala
pítvánnyal, a Fábiy Zoltán Bódva-völgyi Népfőis
kolával, illetve az Edelényi Városszépítő Egyesü
lettel. És része a Hazatérők-sorozatnak, amelynek 
célja az elszármazottakkal való kapcsolattartás, a 
hagyományok ápolása, gyökerek keresése.

Hirdetés

A rossz törvény is jobb a semminél
Az O rsz á g g y ű lé s  m a d é lu tá n  sz a v a z  a ku ltu rá lis  tö rv én y te rv e ze trő l

A törvényjavaslatban jelentős részt kapott a régészet Fotó: D. K.

M isk olc  (ÉM -  DK. Hl) -  Az 
eg y sze rű en : k u ltu rá lis ,  bo 
nyo lu ltabban: a k u ltu rá lis  ja 
v ak  v éd e lm érő l, a  m u zeá lis  
in tézm én y ek rő l, a  n y ilvános 
könyv tári e llá tásró l és a  köz- 
m ű v e lő d ésrő l szóló tö rv én y - 
te rv eze t v itá já t és zárószava
zásá t ta r t ja  m a d é lu tán  az O r
szággyűlés. Nagy szakm ai vi
tá k a t  k a v a r t , hogy -  m iu tá n  
m ás je lle g ű e k  a  fe la d a to k  -  
szabad -e  közös tö rv é n n y e l 
szabályozni a k u ltú ra  k ü lö n 
böző te rü le te it . A szak em b e
re k  nem  gondo lják  h ib a  n é l
k ü lin e k  a  te rv eze te t, de sok
ka l nagyobb az öröm ük, hogy 
lesz törvény...

-  Mi a kollégáimmal elsősorban 
annak örülünk, hogy végre lesz 
törvény -  kezdi Veres László, a 
Herman Ottó Múzeum igazgatója.
-  Még akkor is jó a törvény, ha 
rossz. Hiszen módosítani esetleg 
lehet később, de ha nincs, az min
denképpen akadályozza a mun
kánkat. Az előző múzeumi tör
vény 1963-ban született, azóta 
sok területen használhatatlanná 
vált. Az új múzeumi törvény vég
re jogilag is rendbeteszi a mun
kánkat A múzeumok fenntartása 
szempontjából nagyon fontos, ho
gyan illeszkedik majd a kulturális 
törvény az önkormányzatihoz.

Elmondta az igazgató, hogy az 
új törvény nem érinti olyan mér
tékben a szakmai munkát, mint a 
régi. Az ugyanis részletesen meg
határozta, hogyan kell például lel
tározni. Kevésbé foglalkozott vi
szont a régészeti területek védett
ségével, amit a mostani törvény 
nagyon komolyan vesz.

Van viszont, ami kim aradt a 
tervezetből:

-  Az önkormányzati törvény 
életbelépésével a műtárgyaknak 
meg kellett keresni a tulajdonosa

it -  meséli a muzeológus. -  Ezért 
szétbontották a gyűjteményein
ket, egyházi, helyi, megyei önkor
mányzati tulajdonra. A szerencsi 
múzeumban például a tárgyak fe
le a szerencsi önkormányzaté. A 
sárospatai múzeumban 90 száza
lék fölött van a sárospataki önkor
mányzat tulajdona. De azt senki 
nem határozta meg, hogy milyen 
kötelezettségei vannak az önkor
mányzatoknak, ha a tulajdont 
megszerezték.

A végső szövegezés még nem ju
tott el az igazgatóhoz, így nem 
tudja, sikerült-e elérni a szakmai 
fórumoknak, hogy a támogatási 
rendszert a múzeumban kezelt 
tárgyak, illetve az ott dolgozó mu
zeológusok számának arányában 
határozza meg. Ha nem sikerült, 
akkor a múzeumok továbbra is ki
szolgáltatottak a fenntartónak, 
nem pedig a gyűjtemény nagysá
gától függ, mennyi pénz áll ren
delkezésünkre.

Duplázott normatíva
A kulturális törvény állami finan
szírozási garanciákat nyújt. Meg
határozza, hogy az adott évben az 
állami normatíva mértéke nem le
het kevesebb, mint a két évvel 
azelőtt a településen az összes 
közművelődésre elkülönített 
összeg 60 százaléka. Emellett po
zitív visszacsatolást is teremt: egy 
bizonyos évben a normatív támo
gatás 5 százalékával megegyező 
összeget a Belügyminisztériumnál 
el kell különíteni. Az egyes önkor
mányzatok ebből kaphatnak fej
lesztéseikhez anyagi segítséget, 
de csak akkor, ha ők is hozzáad
nak egy bizonyos összeget. így mi
nél többet költ az önkormányzat a 
kqzmúvelődésre, annál több köz
ponti kiegészítést kaphat.

-  A kulturális törvény közmű
velődésre vonatkozó részének

egyik leglényegesebb pontja, hogy 
az állami normatíva a duplájára 
emelkedik -  mondta Földházi Ist
ván, a sárospataki Művelődés Há
za igazgatóhelyettese. (1997-ben 
egy lakosra 250 forint jutott, ’98- 
ban tehát 500 forint várható.) 
Földházi István kiemelte, megelé
gedésükre zárult a művelődési há
zak létét érintő vita. Utolsó érte
sülései szerint ugyanis a törvény 
előírja az önkormányzatoknak a 
közösségi színtér biztosítását. A 
kulturális törvény mindezek mel
lett lehetőséget biztosít majd a 
minőségi munka díjazására is.

Könyvtári kötöttségek
-  Nagyon régen várja a szakma a 
könyvtári törvényt -  mondja Kör- 
nyey Lászlóné, a II. Rákóczi Fe
renc Megyei Könyvtár igazgatója.
-  Azért is nagyon jó, hogy lesz, 
mert lezár több korábban nyitott, 
vitás kérdést. Megfogalmazza a 
működés szakmai kereteit, a nyil
vános könyvtári ellátás feltételeit.

Annak mindenki különösen örül, 
hogy rögzíti a fenntartáshoz és a 
fejlesztéshez szükséges finanszí
rozási formákat is. Például azt, 
hogy a könyvtári rendszer műkö
déséhez szükséges pénzösszeg egy 
része most már megjelenik a mű
velődési minisztérium költségve
tésében is. Vagy hogy a könyvtár- 
közi kölcsönzést közpénzből finan
szírozzák. Ez sok gondot okozott, 
hiszen elég sok pénzébe került az 
egyes könyvtáraknak. Ami újdon
ság, hogy bárki tarthat fenn köz
könyvtárat, láthat el nyilvános la
kóhelyi könyvtári feladatokat, ha 
az előírásoknak megfelel.

Fontosnak tartja az igazgatónő, 
hogy az általános nyilvános 
könyvtári szolgáltatás biztosítása 
kötelező lesz. A beiratkozási díjat 
is szabályozza a törvény, mégpe
dig úgy, hogy alapul veszi az adott 
könyvtárban előző évben beszer
zett dokumentumok á tlag á rá t 
Ezzel azt szeretnék elérni, hogy 
arányban legyen a beiratkozási 
díj és a szolgáltatás.

... akik szeretjük, ha az autónk elvisz bárhová.
Vagyunk egypáran, akiknek nem mindegy, hogy egy tankolással meddig autózhatunk, 
vagy hogy milyen gyakran és mennyit kell szervizre költenünk.

És persze az sem mindegy, mennyibe kerül a biztosítás és a súlyadó, és hogy 
a különböző alapfelszereltségű modellekhez kiegészítő 
extrákat is választhatunk.

Vagyunk egypáran, akiknek az 

autózás gondtalan öröm.
A három-, négy- és ötajtós Swiftek évek óta 
biztosan tartják vezető helyüket 

a hazai eladási listákon. Az új 
Swiftek magasabb komfortja 
és fokozott biztonsága csak 

továbbnövelte a mi autónk 
népszerűségét.

Egy Suzuki Önre is vár.

Ne várjon feleslegesen!


